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10. 12. 2023 – K čemu to všechno? 

1. čtení: Iz 11, 1-10 
 
Píseň: S285 – Štastné staré slunce 
   
Základ kázání: Mal 3, 13-21  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
co z toho, že před Hospodinem zástupů chodíme zachmuřeně? Co 

z toho, že sloužíme Bohu? 
A co z toho měl Ježíš Kristus? Co Izajáš a Malachiáš? Co apoštolové, 

praotci, král David, ostatní proroci a další? 
Také proto se znovu a znovu objevují i v biblických náboženstvích 

proudy, které nakukávají, že se máme hlavně radovat. Vždyť Ježíš se 
přece pořád hlavně radoval, ne?! Proroci, praotci, apoštolové jakbysmet, 
ne? No, ne. 

A tak se vytrvale vrací stejné otázky a nápady, jako za Malachiáše i 
dřív: K čemu nám to je? Proč se řídíme Božími zákony – a ne lidskými, 
ideálně svými vlastními? Proč Bohu něco obětujeme – nedejBože 
desátek? Vždyť daně jsou přece mnohem vyšší…?! 

Proč si odpírat to vše, co je tak příjemné, chutné, lákavé, běžné a 
normální? Proč nelhat? Proč nepodvádět, nezrazovat? Proč nezabíjet, 
nekrást, nepomlouvat? Proč nepoužívat násilí fyzické ani psychologické 
pro svůj vlastní užitek? Proč vstávat v neděli do kostela? Proč si pouštět 
k tělu pravdu – a tak Boží slovo? Proč nebýt sebestředným sobečkem, 
který si prostě dělá, co chce? 

Vždyť se podívejte, jak dobře se mají ti všichni, kdo na Pána Boha 
kašlou! V neděli se v klidu vyspí. Nebo si vyrazí za svým programem. 
Podívejte se, jak dobře se mají ti všichni, kdo nám dennodenně lžou. Kdo 
každý den kradou, zabíjejí, podvádějí, zneužívají, podrážejí. Prostě ti 
všichni, kteří si dělají, co chtějí – kdo jednají svévolně. Jaký úspěch mají! 
Klidně i Boha pokoušejí, urážejí – a přece unikají a uniknou! 

Nojo, ale pokud to není jen mylný dojem, proč tady pořád ti židé 
jsou? Proč jsou tady ty miliardy křesťanů? 

Jestli je tak skvělé být svévolníkem a dosahovat lidských, 
světských, pomíjivých úspěchů a radostí – proč je na světě křesťanů, 
židů i muslimů tolik? Navíc v perspektivě uplynulých třech a půl 
tisíciletí. Jen křesťanů jsou asi dvě a půl miliardy. Muslimů asi jeden a tři 
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čtvrtě. Židů patnáct milionů – tedy víc než všech obyvatel České 
republiky. A to Židé trpí pro svou víru výrazně déle než křesťané. 

To je asi polovina obyvatel světa. Tak by mělo být zřejmé, že na 
biblické zvěsti, zejména křesťanské toho „mnoho bude.“ Tak proč se 
tedy stejné otázky a pochybnosti z doby nejen Malachiášovy vracejí? 
Proč jsme si sami také někdy kladli stejnou otázku – „k čemu tohle 
všechno?“ Nebylo by mi lépe jinde – sborově, církevně, nábožensky, 
nenábožensky? Proč se namáhat před Bohem? Proč si raději „neužívat 
života“ podle svých představ? 

Prvním důkazem, že „na tom biblickém něco asi bude,“ je právě 
skutečnost těchto otázek. Nejsou zakazovány. Pochybnosti nejsou 
trestány. Nejsou tabu. Dokonce naopak: I biblické postavy pochybují 
takřka všechny – včetně Ježíše Krista! 

Biblická náboženství totiž nevyžadují slepou víru. Dokonce jsou 

ostře proti slepé víře. To je proč jsou charismatická a letniční hnutí 
trvale problémem. Stejně jako další lidské ideologie – takové systémy 
nefunguje ani teoreticky. Ani uvnitř sebe sama. Od kapitalismu po 
komunismus. Od „hlavně radostných církví“ po „církve jako společenství 
kamarádů.“ Od sebestřednosti po pýchu. Od slepé víry po neschopnost 
vysvětlit termíny a fráze, jimiž se lidé ohánějí. I v církvích. 

Druhým důvodem je právě ona historicita: Co jiného, kromě 
biblických náboženství, trvale žije, působí, roste, existuje uvnitř lidské 
společnosti dva, tři tisíce let – a navíc takřka bez proměny? Židé i 
křesťané věří a vyznávají stále stejné jako před dlouhými tisíciletími. 
Církve nemění své názvy (až na extrémní výjimky). Písma svatá se 
nezměnila. Vyznání víry také ne. Zpíváme i tisíc let staré písně. 

Jaká jiná lidská skupina se může „chlubit“ něčím byť podobným? 
Který národ se mnoho nezměnil? Kde vůbec jsou ty říše dávnověku i 
novověku? Kde je Asýrie, Babylón, Řím, SSSR, nacistické Německo, 
Velkomoravská říše a další? 

Ale křesťané jsou tu pořád. Pořád slavíme stejnou neděli, stejné 
Vánoce, stejné Velikonoce. I Židé jsou tu pořád, dokonce skoro 
dvojnásobnou dobu. A pořád slaví stejný Jom Kippur, stejný šabat, 
stejný Púrím a další. 

Ačkoli obě hnutí byla opakovaně cílem organizované genocidy. 
Křesťané zejména první tři století. Ale lokálně i dnes. Židé čelí snaze o 
déle a nápadněji také dodnes – bohužel. Ale stále se ani dnes „úspěchu“ 
těchto snah nikdo ani nepřiblížil. 
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Tak jak to, že tu ještě pořád jsou? Vždyť tolikrát na ně jejich vlastní 
Bůh dopustil takřka naprostou devastaci z rukou Asyřanů, Babylóňanů, 
Pelištejců, Peršanů, Římanů, nacistů i dalších! Jak to, že tu ještě jsou? Na 
rozdíl od všech těch, kteří si na Boží lid „došlápli“ – a jaké to byly říše! 

Tak třeba k tomu nám to je, to zachmuřené chození před Bohem. 
Ta služba Bohu. Ten strach z Boha. Protože pak nedáváme na strach 
z ničeho jiného. Ani ze smrti, ani špatné ekonomiky, ani z válek, 
vraždění, nemocí, neštěstí, tragédií, lidské hlouposti ani utrpení. Už 
tisíce let. 

Třeba je „nám“ to k tomu, že Bible usiluje o lepší svět pro všechny. 
Dokonce o dobrý lidský svět pro všechny. Ačkoli v první řadě dobrem 
pro ostatní, ale přeci jen nevyhnutelně také pro nás! 

Třeba je nám to k tomu, že netoužíme po slávě, lidském úspěchu, 
majetku, moci ani vlivu. Protože už tisíce let si vyprávíme o tom, jak 
bídně to v podstatě vždy dopadlo. Už za soudců. I za Saula, Davida, 
Šalomouna. Tím hůř za ostatních králů. Nebo ve zbytku lidských dějin 
osobních i planetárních. 

Třeba je nám to k tomu, že čekáme na toho onoho jednoho vládce. 
Jako křesťané na jeho druhý příchod. Jako Židé na jeho příchod první. 
Čekáme na vládce, který nebude svévolníkem, protože jeho duch bude 
Duchem Hospodinovým. Koho lepšího, schopnějšího přece poslouchat? 
Komu jinému se podřizovat – a proč?! 

Čekáme na příchod toho, který bude mít ducha Boží moudrosti a 
rozumnosti. A proto bude umět dobře radit. Bude mít ducha Božího 
poznání i bohatýrské síly. Protože bázně Hospodinovy. A tak se nebude 
bát ani lobbistů, ani teroristů, ani zla, ani předvolebních průzkumů ani 
smrti. Natožpak lidského nezájmu, lenosti, sebestřednosti nebo pýchy. 
Protože ničeho – protože právě jen Hospodina Boha. 

A tak bude moci nedávat na to, co vidí oči. Co slyší uši. Nebude se 
rozhodovat podle ničeho z toho. Protože se bude rozhodovat podle 
Božího slova. Podle Boží vůle. Které daleko více vnímáme duší než 
čímkoli jiným. 

A tak bude konečně někdo soudit spravedlivě – až přijde v plnosti. 
Bohaté i nuzné. Bude rozhodovat podle Božího práva. Ne podle těch 
lidských hrůz, které ke spravedlnosti, dobru nebo ochraně mnoho 
nepřispívají. Dokonce často naopak: Chrání zločince víc než nevinné a 
oběti. 
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A tak s sebou tento „požehnaný, který přichází ve jménu Páně,“ 
přinese nepředstavitelné a nemožné. Protože co je pro nás nemožné, je 
pro něj tak snadné, jako stvořit celý vesmír pouhým slovem: Budou 
spolu pobývat dravci a jejich potrava – také vlci s beránky a krávy 
s medvědy. Jedovatí a otrávení a otravující nejen (!) hadi nebudou 
nebezpečnými už ani pro kojence a nemluvňata. Natož pro lidské 
skupiny. 

Protože už nikdo nebude páchat zlo. Což je možná větší zázrak než 
přírodní harmonie až rajská. Nikdo z lidí nebude páchat zlo. Nikdo 
nebude pyšný. Nikdo nebude sebestředný. Nikdo nebude následovat 
svou vůli. Nikdo nebude ostatním škodit – ani omylem. Ani „jen“ 
z nezájmu a zcela přirozené bezohlednosti. 

Nikdo nebude šířit zkázu ani násilí. Místo toho všechny národy 
povstanou, aby konečně našly vůli Boží. A tak Boží korouhev, výhonek a 
proutek. Všichni vyrazí k místu jeho odpočinku. Abychom všichni došli 
šabat šálomu – Božího království. 

A to je snad někomu málo? Tak pokud ano, pak podobně hovoří i 
prorok Izaiáš opakovaně. I celá Bible. A tak Israelci, Židé i křesťané. A 
proto toto Boží hnutí nedokázal nikdy nikdo zničit. Ačkoli mnoho 
lidských napodobenin Kristovy Církve zmizelo v propadlišti dějin. Stejně 
jako světové říše a národy. 

Protože to všechno znamená, že budeme i my dnes žít tak, jako 
tato Boží korouhev – jako betlémské nemanželské nemluvňátko. A tak 
jako světlo světa. Jako betlémská hvězda. Jako proutek a výhonek 
Jíšajův. A tak budeme sloužit Bohu. A obětovat Bohu. A nebudeme se 
dávat okouzlit ani opít světským, pomíjivým – ani v lákavém, 
podbízivém, přirozeném. Ale ani ve zlém nebo strašlivém. A dokonce ani 
tím, co sami přece tak strašně moc chceme a považujeme za správné. 
Třeba i tak moc, až pro to neděláme vůbec nic. 

Protože to vše opakovaně sežehl Hospodinův plamen. To všechno 
bylo rozdupáno v prach nebeským Otcem. Protože to škodí a ubližuje a 
zabíjí. 

Zatímco Boží věrnost trvá stejně a bez proměny tisíce let. Kristovo 
narození i vzkříšení přemáhá vše hříšné a zlé už tisíce let. Proto sloužit 
Hospodinu je to jediné, co je k něčemu dobré. Protože jediné, co zůstane 
navěky. Z Boží milosti. Amen. 
 
Píseň: NEZ435 – Zvedněte, brány, svrchků svých 


